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وزي�ر فرهنگ و ارش�اد اس�امي پ�س از ديدار ب�ا همتاي 
آذربايجاني خود زمان کنوني را بهترين فرصت براي ايجاد يک 
تحول اساسي در روابط فرهنگي ميان دو کشور ارزيابي کرد. 
در آستانه افتتاح هفته فرهنگي جمهوري آذربايجان در ايران سیدرضا 
صالحي امیري، وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي و ابوالفضل قارايف، وزير 
فرهنگ و گردشگري جمهوري آذربايجان روز گذشته پس از يک 
ديدار مشترك كه در دفتر وزير فرهنگ ايران برگزار شد، در نشست 
خبري مشترك به توافقات دوجانبه اين ديدار پرداختند و به سؤالات 
خبرنگاران در اين خصوص پاسخ دادند. صالحي امیري در ابتداي اين 
نشست با اشاره به اش��تراكات فرهنگي، تاريخي و تمدني دو كشور 
ايران و آذربايجان آنها را زمینه مناسبي براي توسعه روابط فرهنگي 
ذكر كرد و گفت: ما در مذاكرات ام��روز در خصوص همکاري ها در 
حوزه هاي هنري، سینمايي، نشر، برگزاري نمايشگاه هاي مشترك 
كتاب، تبادل نس��خ خطي و هم��کاري بین كتابخانه ه��اي ملي و 
همچنین فعال كردن گفت وگوي فرهنگي میان نخبگان دو كشور 

ايران و آذربايجان به توافقات اولیه رس��یديم. وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي ادامه داد: مذاكرات امروز ما به دنبال هفت دور ديدار رؤساي 
جمهور ايران و آذربايجان انجام مي شود كه نشانه اراده دو دولت براي 
توسعه همکاري هاي اقتصادي، سیاسي، اجتماعي و فرهنگي است. 
وي تأكید كرد: ما در آستانه يک تحول در روابط فرهنگي با آذربايجان 
قرار داريم و خوشبختانه همتاي آذربايجاني بنده هم انگیزه و اراده 

جدي براي توسعه اين همکاري ها دارد. 
به گفته صالحي امیري، فردا شب )امش��ب( و پیش از آيین افتتاح 
هفته فرهنگي جمهوري آذربايجان در اي��ران وزراي فرهنگ دو 
كش��ور دور دوم مذاكرات خ��ود را انجام خواهن��د داد و در آن در 
خصوص زمینه هاي اجراي توافقات ديدارشان به صورت منسجم تر 
و قوي تر گفت وگو خواهند ك��رد و در حوزه س��ینما، معاون امور 
س��ینمايي وزارت ارش��اد مذاكرات جداگانه اي را با وزير فرهنگ 
جمهوري آذربايجان با هدف توسعه روابط سینمايي میان دو كشور 
انجام خواهد داد. در اين نشست همچنین ابوالفضل قارايف، وزير 
فرهنگ و گردشگري آذربايجان با ابراز خرسندي از حضور ايران و 
تقدير از همتاي ايراني خود به جه��ت میزباني هیئت آذربايجاني 
گفت: پس از گذشت هفت سال، فردا شاهد برگزاري دومین هفته 
فرهنگي آذربايجان در ايران خواهیم بود، پیرو مذاكرات رؤساي دو 
دولت ايران و آذربايجان، در س��ال هاي اخیر پیشرفت هاي زيادي 
در روابط دو كشور به وجود آمده است و با توجه به سابقه طولاني 
همکاري با جمهوري اسلامي ايران توس��عه روابط با اين كشور را 
مثبت ارزيابي مي كنیم و معتقديم براي توسعه همکاري ها و ايجاد 

ظرفیت هاي جديد آمادگي هاي لازم وجود دارد.

وزير ارشاد پس از ديدار با همتاي آذربايجاني:

روابط فرهنگي ايران با آذربايجان در آستانه يک تحول اساسي قرار دارد
    مهدي خرامان

تاريخ تسلسل تکرار اس��ت، آن روز كه ش��هید اهل قلم در 
مقاله اي به عنوان »تحلیل ساده« پاس��خ بهنود را به كنايه 
اينگونه مي دهد»اگ��ر معن��اي آزادي بیان اين اس��ت كه 
مخالفان لیبرالیسم نیز حق بیان مخالفت خويش را داشته 
باشند، من نمي دانم كه اين مظلوم نمايي ها و ننه من غريبم ها 
براي چیس��ت، آن هم در جاي��ي كه علي الظاهر دس��تگاه 
فرهنگي حکوم��ت نیز جانب اينها را گرفته اس��ت و آنان را 
از حامیان نظام اسلامي نیز بیش��تر دوست مي دارد… كه 
چشم حسود و بخیل كور! و گويي ش��عار مطلوب اينان اين 
است: »آزادي براي همه، مگر براي حزب اللهي ها!««، حال 
عده اي فکر كرده اند آن آرزو به حقیقت پیوسته و توانسته اند 
تفکر انقلابي گري را محدود كنند، اما»زهي خیال باطل«، 
مدعیان آزادي بیان همه چیز را براي خودشان مي خواهند. 
اگر مدير س��ینمايي هدفش صرفاً گیشه باشد، يا كه نه تنها 
آثاري را به اكران دربیاورد كه معیار هايي از قبیل س��فارش 
سفارتخانه ها باشد در جشنواره هاي خارجي چهره اي سیاه 
از ايران به نمايش گذاش��ته و البته حضار حاضر 20 دقیقه 
ممتد براي اين اثر دست  زده باشند، يا در آخرين نمونه تنها 
بر اساس انتقاد به حق خانم كارگردان دبیر جشنواره سابق 
و يا مدير حال موزه سینما ناراحت شود و براي عقده گشايي 
اجازه اكران فیلم ارزش��ي آن را ندهد و از س��وي ديگر هم 
»دس��تگاه فرهنگي حکومت نیز جانب آنها را گرفته باشد« 
هیچ ايراي ندارد و اتفاقاً خوب كاري هم كرده است، اما اگر 

براساس »مرقانون« يعني »هر نهادي طبق قوانین مي تواند 
براي دارايي و آنچ��ه كه مالکش اس��ت در چارچوب قانون 
اساسي مي تواند قوانیني وضع كند« آن هم براساس اهداف 
معین شده مانند: »دفاع از آرمان ها و اصول انقلاب اسلامي 
از طريق شناخت علمي و دقیق جريان هاي هنري معارض 
با تفکر اسلامي و كش��ف راه هاي اصولي مقابله فرهنگي با 
آنها«اثري سخیف و سراس��ر توهین به انس��انیت را اجازه 
اكران در س��ینما هاي تحت امر خود ندهد، ام��ا فرداي آن 
روز، روزنامه هاي زنجیر شده تیتر مي زنند »خودمختاري«، 
»هرج و مرج در فرهنگ« و يا »سانسور سلیقه اي«، اما بايد 
پرسید اين همه تناقض چگونه امکان دارد؛ يک روز مدعیان 
آزادي بیان براي »حق كشي« كارگردان فیلم اولي سکوت 
اختیار و روز ديگر براي اجرای »مر قانون« شروع به فحاشي 

و شانتاژ خبري مي كنند.
اما جلال خوب اينها را شناخته اس��ت، به همین دلیل او 
روش��نفکر را اينگونه معرفي مي كند، يعني هنرمندي كه 
»نه به قصد سود و بهره ش��خصي« بلکه براي تأثیر گذاري 
و ق��رار دادن ج��ان خويش پا ب��ه عرصه فرهن��گ و هنر 
مي گذارد. اما كن��ون با افرادي رو به رو هس��تیم كه هنر را 
براي سود شخصي، آبس��تن خويش كرده اند و با استفاده 
از سلبريتي هاي دست چندم كه آبشخور مسائل سیاسي 
هستند نه توانايي هاي خود، توانسته اند دوباره سیاست را 
وارد عرصه هنر كنند تا شايد ضعف فیلم هايشان اينگونه 

ديده نشود. 

 آزادي براي همه
مگر براي حزب اللهي ها!

    ايزد مهرآفرين
برگ�زاري جش�نواره فيل�م فج�ر در هم�ه 
اي�ن س�ال ها حاش�يه برانگيز بوده اس�ت؛ 
بخش�ي از اي�ن حاش�يه ب�ه ماهي�ت اي�ن 
جش�نواره ک�ه مهم تري�ن محف�ل رقابتي 
س�ينماي ايران اس�ت، بازمي گردد و بخش 
مهم تر آن ب�ه نداش�تن دبيرخان�ه دائمي و 
حض�ور نيافت�ن اس�تخوان خردکرده هاي 
جش�نواره.  دبيرخان�ه  در  س�ينما 
تغییر پیاپي دبیر جشنواره و حضور مديراني كه 
به اين منصب به چشم پلي براي رشد در مدارج 
بالاي مديريت فرهنگي مي نگرند، موجب شده 
تقريباً در يک دهه اخیر هیچ دوره اي از جشنواره 
نباش��د كه از زمان معرفي فهرست آثار بخش 
مسابقه تا روزهاي برگزاري و در نهايت اختتامیه 

و توزيع جوايز حاشیه برانگیز نباشد. 
روي كار آمدن دولت اعتدال هم نه تنها نتوانست 
به اين جشنواره كه نام آن ملهم از فجر انقلاب 
و ايثار و رهايي است قوامي دهد بلکه به جايش 
از يک س��و با حضور مديران تئاتري يا مديران 
س��ال ها دور از س��ینما در دبیرخانه جشنواره 
مواجه شديم و از س��وي ديگر با جدايي بخش 
بین الملل و انتق��ال آن به ارديبهش��ت ماه كه 
عدم اقبال عموم��ي به آن ثمري نداش��ت جز 
اتلاف بودجه اي میلیاردي كه براي اين جدايي 

درنظرگرفته شده بود. 
با آمدن محمدمهدي حیدريان در رأس سینما 
حس مي ش��د او يکي از نخس��تین كارهايي را 
كه در دس��تور كار قرار دهد پايان دادن به اين 
جدايي بودجه خ��وار و به جاي��ش تلاش براي 
تبديل جش��نواره فیلم فجر به يک جش��نواره 
قاعده مند و البته »سالم« باشد. سالم در اينجا از 
چینش دبیرخانه گرفته تا روند انتصاب هیئت 
انتخاب و سپس پروس��ه برگزاري و در نهايت 
روند داوري ه��ا را دربرمي گیرد، ب��ه گونه اي 
كه واژه فجر زيبنده جش��نواره باشد و نه صرفاً 
پسوندي كه به واسطه آن مدام بر رديف بودجه 

جشنواره افزود. 
ش��نیده هاي »جوان« حکاي��ت از آن دارد كه 
همچنان آزمون � خطاست كه پیش روي اين 
جشنواره قرار گرفته و به مانند سالیان قبل كه 
اين آزمون � خطاها در كم و زياد كردن بخش ها 
و مثلًا اضاف��ه و كم كردن بخش هاي مس��تند 

و كوت��اه و ويدئويي يا كم و زي��اد كردن تعداد 
فیلم هاي بخش مس��ابقه ص��ورت مي گرفت، 

امسال آزمون و خطايي ديگر در راه است... 
ماجرا از اين قرار اس��ت كه بنا ش��ده امس��ال 
جش��نواره فجر با الگوبرداري از جشنواره هاي 
غربي مثل كن يا برلین با تعداد محدود جوايز 
اصلي برگزار شود يعني به جاي آنکه به سیاق 
سالیان گذش��ته پشت صحنه س��ینما هم در 
داوري لحاظ شوند، فقط تعداد محدودي جايزه 
و آن ه��م در رش��ته هايي مثل بهتري��ن فیلم، 
فیلمنام��ه، بازيگري و كارگرداني اهدا ش��ود و 
نهايتاً جايزه اي براي فیلم اولي ها و جايزه ويژه 

هیئت داوران اهدا مي شود. 
اينکه اين اق��دام خودبه خود باعث دلس��ردي 
دست اندركاران پش��ت صحنه سینماي ايران 
مي شود و اس��باب اينکه آنها كمترين تفاوتي 
برايشان نداشته باشد كه فیلم شان به جشنواره 
بیايد يا نه به كنار، اينکه در توجیه اين تصمیم 

مدعي الگوبرداري از كن شوند، عجیب است. 
عجیب از اين جهت كه كن جشنواره اي بین المللي 
است و في المثل در بخش مس��ابقه اش بیش از 
پنج فیلم فرانس��وي وجود ندارد و در اين جهت 
مقايسه فجر كه كاملاً ملي برگزار مي شود و با انبوه 

فیلم هاي ايراني با كن كاملًا انحرافي است!
از آن گذش��ته اگر بنا بر الگوبرداري است چرا 
بخ��ش بین الملل را از فجر ج��دا كرديد و مثلًا 
به اين الگو توجه نکرديد كه ن��ه كن و نه هیچ 
جشنواره مطرح و غیرمطرح ديگري در جهان 
نداريم كه بخش جهاني اش به صورت جداگانه 
و البته با بودجه مجزا با تأخیري سه ماهه نسبت 

به جشنواره اصلي برگزار شود!؟
عجیب ت��ر ام��ا لابي هايي اس��ت ك��ه چنین 
پیشنهاداتي را در اختیار رؤساي دولتي سینما 
مي گذارند. اي��ن لابي ها كه اغلب وابس��ته به 
حلقه اي بس��ته از خانه سینما هس��تند كه به 
جاي تلاش ب��راي بهبود امور صن��ف مدام به 
دنبال اين هس��تند كه كرس��ي هاي سینمايي 
مختلف از شوراهاي پروانه ساخت تا نمايش و 
هیئت هاي امناي مؤسسات مختلف سینمايي 
و به تبع آن امتیازات مادي اين كرسي راني را در 
تیول خود داشته باشند شايد براي بهره مندي 
از بودجه میلیاردي جشنواره فجر ابتدا جدايي 
بودجه خ��وار بین الملل از فج��ر را كلید زدند و 

وقتي ديدن��د آن جدايي جز نق��د منتقدان و 
رسانه هاي مستقل و ريش��خند شدن از سوي 
يکي مثل »ژان میش��ل فرودون«- كه با صرف 
هزينه ب��الا به كش��ور دعوتش ك��رده بودند- 
نتیجه اي نداش��ت حالا به سراغ جشنواره ملي 

فجر آمده اند. 
حلقه بالادستي خانه سینما قصد دارد دبیرخانه 
جشنواره فجر را در اختیار داشته باشد و براي 
دبیري ه��م ن��ه چهره ه��اي بدن��ه صنف كه 
س��ینماگراني مانند محمدمهدي عسکرپور و 
منوچهر شاهسواري كه كارنامه شان مملو است 
از تولیدات ارگاني متصل ب��ه منابع عمومي را 

پیشنهاد داده!
پرسش اينجاست كه موضع حیدريان در برابر 
اين پیش��نهاد چیس��ت؟ آيا حیدري��ان از اين 
حلقه پرس��یده در تمام مدت فعالیت ش��ان به 
عنوان رئیس يا يکي از اعض��اي هیئت مديره 
خانه س��ینما چه فعالی��ت مثبت��ي در جهت 
بهب��ود وضعیت رفاه��ي صنف ك��ه مهم ترين 
دلیل تشکیل صنف بود انجام داده اند كه حالا 
مي خواهند جش��نواره فجر را ه��م در اختیار 

داشته باشند؟
آقاي حیدريان از سران اين صنف پرسیده كه 
با كدام رزومه قبلي اين حق را براي خود قائل 
شده اند كه جشنواره فجر را هم در اختیار داشته 
باشند؟ سابقه برگزاري جش��ن خانه سینما از 
سوي اين جماعت كه بعد از بیش از يک دهه و 
نیم برگزاري حتي نیمي از اعتبار جشنواره فجر 
را ندارد و البته همه ساله هم بعد از توزيع جوايز 
آن كلي حرف و حديث را پیش مي آورد، خود 

گواه همه چیز است. 
از آن گذشته صنف سینماي ايران آن قدر كار 
زمین مانده دارد كه پیشبرد همان ها و به سامان 
رساندن شان كافي است تا سران صنف وقت سر 

خاراندن هم نداشته باشند. 
س��ران صنفي كه با كل��ي حمايت هاي دولتي 
اعضايش بعد از دو دهه هنوز يک بیمه درماني 
جامع ندارند و بیمارستان كه سهل است حتي 
ي��ک درمانگاه درج��ه 2 هم ب��راي كف صنف 
فراهم نکرده اند، چطور جرئ��ت مي كنند وارد 
عرصه برگزاري مهم ترين جشنواره سینمايي 

وطن شوند؟
سران صنفي كه توانايي آن را ندارند كه در كل 
سال حتي يک بن خريد كالا يا بسته رفاهي در 
اختیار كف صنف شان بگذارند و حتي بسته هاي 
هداياي نوروزي را ه��م فقط در میان معدودي 
از نزديکان توزيع مي كنن��د را چه به در اختیار 

گرفتن مديريت جشنواره فجر؟
 جشنواره فجر بايد زودتر از اينها معیاري مي شد 
براي سنجش رشد و پیش��رفت سینماي سالم 
ايران كه پس از پیروزي انقلاب متولد شد و اگر 
اين اتفاق نیفتاد به دلیل همان آزمون- خطاهايي 
است كه به واس��طه تغییر و تحولات سینمايي 
مدام رخ داد. به نظر مي رس��د با لابي هاي سران 
بازنشسته خانه سینما بناست آزمون- خطايي 
ديگر پیش روي اين جش��نواره ق��رار گیرد. آيا 
حیدريان هم عاملي خواهد شد بر يکي ديگر از 

اين آزمون-خطاها؟!

 اهداي قرآن از سوي رهبر معظم انقاب
به زوج کتابدار 

زوج کتابداري که جش�ن ازدواج خود را در کتابخانه برگزار 
کردند ، يک جلد کام الله مجيد از رهبر انقاب هديه گرفتند. 
زوج كتابداري كه جش��ن ازدواج خود را در كتابخانه روس��تاي 
سردوش كردستان برگزار و هزينه جشن عروسي خود را صرف 
امور خیريه كردند، در هفته جاری يک جل��د كلام الله مجید از 
حضرت آيت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامى هديه گرفته اند. 

در صفحه اول اين قرآن كريم اين جمله به قلم ايش��ان نوش��ته 
شده است: 
بسمه تعالي

اهداء به زوج عزيز كتابدوست. 
مبارك باشد ان شا ءالله

سیدعلي خامنه اي
----------------------------------------------

 نظر سالار عقيلي
 درخصوص يک اقدام آتش به اختيار 

س�الار عقيلي، خواننده موس�يقي ايراني با اشاره به اهميت 
حرکت هاي جهادي در محروميت زداي�ي از مناطق محروم، 
تخصصي شدن فعاليت هاي جهادي را ضروري برشمرد و عنوان 
کرد: حرکت جهادگران بسيجي انسان دوستانه و ارزشي است. 
س��الار عقیلي، خواننده موس��یقي ايراني با اش��اره به اهمیت 
حركت هاي جه��ادي در محرومیت زداي��ي از مناطق محروم، 
تخصصي ش��دن فعالیت هاي جه��ادي را ضروري برش��مرد و 
عنوان كرد: حركت جهادگران بسیجي انسان دوستانه، اخلاقي 
و ارزشي است و بنده به همه جهادگران خداقوت عرض مي كنم 
و براي همه آنها از خداوند منان سلامتي و موفقیت را آرزومندم. 
به جهادگران جوان توصیه مي كنم ك��ه از تجربه خدمتگزاران 
قديمي استفاده كنند تا كیفیت خدمات شان به مناطق محروم و 

مستضعف نشین بهبود يابد. 

    خبر

خانه سينما بعد از شكست در امور صنفي به دنبال تصاحب دبيرخانه فجر

خواب دولت براي منزوي كردن 
جشنواره فجر انقلاب

  برج 35 طبقه جشنواره فجر را 
نابود نكنيم!

اينکه تغییرات جش��نواره فجر چقدر در جهت كوچک كردن 
دولت است يا چقدر به مقوله سپردن امور به صنوف ارتباط دارد 
به كنار اما كلیتي كه مشاهده مي شود باز هم تداعي گر افراط و 
تفريط است. روزگاري نفي صنوف مي شد و حالا صنوف سالاري 
دارد جاي خود را باز مي كند؛ صنوفي كه هنوز در پروسه ثبت 

قانوني هستند. 
مقلدين و پیروان جشنواره هاي جهاني قرار است گامي مهم در 
جهت هويت زدايي ملي از جشنواره فجر بردارند اما اگر همین 
تقلید را هم ملاك ق��رار دهیم نمي دانم چگونه مي ش��ود يک 
جشنواره اي را بیش از 30 سال پروراند و جا انداخت و هويت و 

شهرت داد و يکباره آن را مانند پلاسکو فرو ريخت!
همانطور كه همه مي دانند پلاسکو ديگر پلاسکو نخواهد شد. ما 
با كوچک كردن جشنواره فجر و به حاشیه راندن آن در واقع آن 

را فرو ريخته ايم. با دو انفجار حساب شده!
از آن سو جش��ن خانه س��ینما هم هويت صنفي خود را دچار 
خدشه خواهد كرد و ش��اهد ش��ترگاوپلنگي خواهیم بود كه 
منتظر تغییر رويکرد ي��ک دولت ديگر ب��راي اعمال تغییرات 

ديگر خواهد ماند. 
اينگونه به راحتي هر دو جشن را نابود كرده ايم. 

و سؤال اساسي اين اس��ت كه در ش��رايط كنوني چه ضرورتي 
احساس شده كه جشنواره ملي و باسابقه اي را كه تنها نماد وفاق 
عمومي در قشر هنرمند است و جنبه اي ملي و جهاني دارد، چرا 
بايد تکه پاره ك��رد؟ چه اولويتي اين ضرورت را احس��اس كرده 
است؟ نکته قابل توجه آن است كه خانه س��ینما پس از عبور از 
بحران ش��مقدري قدرتمندتر شد و بس��یار جدي تر از قبل در 
پیش��برد امور موفق بود. خیلي هم خوب. اما به شرطي كه اين 
قدرت در زمینه هاي صنفي و به نفع اعضا استفاده شود نه تصاحب 
دولت! همه نیک مي دانند كه وظايف صنفي خانه سینما هنوز در 
پیچ و خم تعريف است و كاستي ها هنوز گريبانگیر اعضاي بیچاره! 
حال خانه سینما بر آن شده كه جشنواره فجر را از آن خود كند! 

عجبا كه اينگونه نقش هاي تعريف شده تحريف مي شوند!
به نظر مي رس��د اين تصمیم قبل از آنکه منش��أ يک اختلاف 
جدي در سینما شود بايد بیش��تر آن را پروراند و به جنبه هاي 
گوناگون آن توجه كرد. هويت ملي و جهاني و ارزش بسیار زياد 
جشنواره فجر يک روزه به دست نیامده كه با تصمیم چند نفر 
انگشت شمار بتوان آن را فرو ريخت. زندگي و حیات سینماي 
ملي و ويترين جهاني آن به اين ساختمان 35 طبقه بسته است 
و هنرمندان زيادي با تک تک جوايزش��ان در اين جش��نواره 
زندگي كرده اند و انگیزه براي حیات هنري خود در س��ال هاي 
بعد را تجربه كرده اند. با سهل انگاري و عدم توجه به ايمني آن 
باعث ريزشش نشويم كه هزينه هاي گزافي براي بازسازي آن 

گريبانگیر سینماي كشور خواهد شد.

َّذِى إنِْ قُلْتُمْ سَمِعَ وَ إنِْ أضَْمَرْتمُْ  َ ال اللهَّ
عَلِمَ وَ باَدِرُوا المَْوْتَ الَّ�ذِى إنِْ هَرَبتُْمْ 
مِنْهُ أدَْرَکَكُمْ وَ إنِْ أقََمْتُمْ أخََذَکُمْ وَ إنِْ 

نسَِيتُمُوهُ ذَکَرَکُمْ. 
ای مردم! از خدايى بترسید كه اگر سخنى 
گويید  ش��نودو اگر پنهان داريد مى داند، 
برای مرگى آماده باشید كه اگر از آن فرار 
كنید ش��ما را مى يابد و اگر بر جای خود 
بمانید ش��ما را مى گیرد و اگر فراموشش 

كنید شما را از ياد نبرد.

احمدرضا دانش     یادداشت

 : مدير شبكه 2 
 هيچ مانعي براي پخش »کاه قرمزي«

از تلويزيون وجود ندارد
جعفري جل�وه  محمدرض�ا 
درب�اره سرنوش�ت مجموعه 
»کاه قرمزي« گفت: مجموعه 
تلويزيوني کاه قرمزي متعلق 
به س�ازمان صدا و سيماست. 
محمدرض��ا جعفري جلوه مدير 
شبکه 2 سیما درباره سرنوشت 
مجموعه »كلاه قرمزي« گفت: 

مجموعه تلويزيوني كلاه قرمزي متعلق به سازمان صدا و سیماست و اگر هم ظاهراً سخن 
از پاره اي امتیازات جزئي در مقطعي بیان مي شود، اين قطعاً به معني نفي كلیت تعلق و 
مالکیت اين اثر از رسانه ملي نیست. وي در ادامه بیان كرد: طبیعي است كه وقتي براي 
قیمت گذاري س��اخت يک اثر چند برابر هزينه واقعي مطالبه مي شود، با مانعي جدي 
روبه رو مي شويم. مدير شبکه 2سیما تصريح كرد: اگر به چارچوب هاي حرفه اي تمکین 
شود و مبنا هزينه هاي واقعي با سودي متناسب باشد و جايي براي فضاسازي هاي كاذب 
باقي نماند، بي ترديد هی��چ مانعي براي پخش مجموعه تلويزيون��ي »كلاه قرمزي« از 
تلويزيون وجود نخواهد داشت. جعفري جلوه با اشاره به برنامه هاي گروه كودك و نوجوان 
در خصوص تولید سري جديد برنامه تلويزيوني »محله گل و بلبل« ابراز داشت: وقتي كار 
بزرگ و سنگیني مانند »محله گل و بلبل« ساخته مي شود، زماني را هم به عنوان وقفه 
نیاز دارد. »محله گل و بلبل« دو سري در سال هاي ۱394 و ۱395 تولید شد و ان شاءالله 

شاهد ساخت سري جديد آن در سال جاري )۱396( باشیم.

     جواد محرمي
29 سال از ش��لیک ناو وينس��نس به هواپیماي مسافربري 
شماره 655 ايران اير مي گذرد و سینماي ايران هنوز درباره 
اين فاجعه انساني كه از نظر میزان تلفات هشتمین جنايت 
مرگبار هواي��ي تاريخ لقب گرفته، اثري نس��اخته اس��ت؛ 
فاجعه اي كه اگر در امريکا يا هر كدام از كشورهاي دول متفق 
در جنگ جهاني اتفاق مي افتاد تا به حال دهها فیلم درباره آن 
ساخته شده بود، براي مثال امريکايي ها درباره حمله نظامي 
ژاپن به بندر پرل هاربر كه تنها به مراكز نظامي صدمه وارد 
شد و در آن واقعه غیرنظامیان هدف قرار نگرفته اند، فیلم هاي 
متعددي ساخته است و همواره از ژاپن چهره كشوري متجاوز 

را براي مردم كشورش ترسیم كرده است. 
29 سال پیش پرواز مسافربري شماره 655 شركت هواپیمايي 
ايران اير از تهران پس از توقف بین راهي در بندرعباس به سمت 
دوبي در حركت بود كه با شلیک موشک هدايت شونده از ناو 
يواس اس وينس��نس متعلق به نیروي دريايي ايالات متحده 
امريکا در ارتف��اع ۱2 هزار پايي بر ف��راز خلیج فارس منهدم 
نفر از آنها كودك بودند،  شد و تمامي 290 سرنشین آن كه 66 
جان باختند. در اين جنايت بشري از نظر میزان تلفات انساني، 
هیچ كدام از خدمه ناو وينس��نس تحت پیگرد قرار نگرفتند، 
حتي ويلیام راجرز، فرمانده ناو جنگي امريکا در پايان خدمت 

خود مدال شجاعت گرفت. 
اينکه چرا سینماي ايران به اين جنايت بشري و بسیاري از 
مباحث ديگري كه جنبه ملي دارند نمي پردازد، ريش��ه در 
نوع نگاه و رويکرد مديران فرهنگي و سینمايي كشور دارد. 
مکانیزمي كه براي سینماي ايران طراحي شده به شکلي كار 
مي كند كه منافع ملي در قالب آن ديده نش��ود. سیستمي 
كه به طور خودكار فیلمس��ازاني تربیت مي كند كه آمال و 
آرزوهاي آنها موفقیت هاي فردي در جشنواره هاي خارجي 
باش��د. در واقع س��ینماي ايران بیش از هر جاي ديگري در 

جهان سینمايي شخصي و فردگراست. 
اصغر فرهادي، نويسنده برخي از سناريوهاي سريال روزگار 
جواني در يکي از قسمت هاي اين س��ريال كه در دهه 70از 
تلويزيون پخش مي شد، از زبان يکي از كاراكترهاي جوان به 
اين موضوع اش��اره كرده بود كه كاش روزي برسد كه مردم 
براي موفقیت سینماي ايران هم مانند موفقیت هاي ورزشي 
به خیابان بريزند و ش��ادي كنند. بگذريم كه سال هاي بعد 
اصغر فرهادي دو بار مهم ترين جايزه س��ینماي جهان را از 
آن خود كرد ولي كس��ي آنقدر ذوق زده نش��د تا بي اختیار 

به خیابان بیايد و جش��ني ملي برپا شود. دلیل اينکه جوايز 
سینماي ايران در جش��نواره هاي خارجي آنطور كه برخي 
س��ینماگران انتظار دارند غ��رور ملي ايرانی��ان را تحريک 
نمي كند، غلبه فردگرايي در سینماي ايران است. مردم حس 
مي كنند جوايز خارجي بیش از اينکه براي ايران اعتبار داشته 
باشد براي عده اي معدود اعتبار به همراه مي آورد، وقتي به 
فیلم ها نگاه مي كنند ناخودآگاه به خود مي گويند چرا بايد از 
تصويري كه از ما در اين آثار ارائه مي شود، خوشحال باشیم؟ 
در واقع مردم با محتوا و موضوعاتي كه س��ینماي ايران در 
جشنواره ها به واسطه آنها جايزه كس��ب مي كنند، مشکل 
دارند اما س��ینما در امريکا روح جمعي مردم اين كش��ور را 
تحري��ک و تقويت مي كند و ب��ه آنها غ��رور و افتخار تزريق 
مي كند. آنها در فیلم هاي امريکايي بارها و بارها پرچم امريکا 
را مش��اهده مي كنند و روحیه جمعي و ملي شان به واسطه 
اين فیلم ها تقويت مي ش��ود اما در ايران قرار نیست مردم از 
سینما بهره ببرند بلکه صرفاً فیلمساز است كه بايد به پول و 
شهرت برسد. در ايران اصلًا لازم نیست فیلم هاي تولید شده 
از سوي مردم ديده ش��ود، همین كه داوران جشنواره هاي 
خارجي فیلم ها را ببینند و بپس��ندند كفايت مي كند. مردم 
تنها بايد خبر جايزه گرفتن فیلم ها را بشنوند و به آن افتخار 
كنند. براي همین است كه فاجعه كشته شدن 290 انسان 
كه 66 نفر آنها كودك بوده اند، اساساً نبايد در سینماي ايران 
ديده ش��ود، در اينجا اينکه مثلًا بزرگ ترين سکانس پلان 
تاريخ سینما ساخته شود اهمیت دارد، سینماي ايران نه تنها 
تعهدي به منافع ملي ندارد بلکه به واسطه بسیاري از آثارش 
به روي روحیه، منش و عزت ملي ايرانیان چنگ مي اندازد. 
سوژه هاي دست نخورده زيادي وجود دارد كه سینماي ايران 
بايد دين خود را به آنها ادا كند؛ سوژه هايي كه نسبت وثیقي 

با غرور ملي ايرانیان دارد.

در مكانيزم سينماي ايران جايي براي پرواز 655 نيست

سانسور حقوق بشر امريكايي روي پرده سينما

    خبر


